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  این روزها که خبرهای مختلفی از احتمال توافق ایران و 
آمریکا و حتی مذاکرات در ارتباط با تبادل زندانیان منتشر 
می شود، رسانه های رژیم صهیونیستی و برخی مقامات 
تل آویو بیش از گذشته از مخالفت با هرگونه توافق هسته ای 
بین ایران و غربی ها خبر می دهند و هرگونه غنی سازی در 
ایران را نشانه ای از عدم توقف برنامه هسته ای تهران اعلام 
می کنند. تحرکات اخیر رژیم صهیونیستی  را در چند جهت 
می تواند مورد تحلیل و تفسیر قرار داد. این رژیم در درون با 
بحران بسیار پیچیده ای روبه روست و تضادهای بسیار بزرگی 
را از نظر سیاسی و حقوقی می گذراند. اختلافات درونی و 
مخالفت احزاب با کابینه ائتلافی- افراطی نتانیاهو منجر به 
تظاهرات های زیادی در این رژیم شده و کابینه این رژیم هنوز 
هم با بحران های زیادی روبه روست لذا نتانیاهو تلاش دارد که 
در ارتباط با ایران و هرگونه توافق با جمهوری اسلامی دست به 
فرافکنی بزند تا بتواند از این طریق بحران های خود را به خارج 
از رژیم اشغالگر قدس منتقل کند تا از مخمصه ای که درون آن 
گیر افتاده است، خارج شود. از این رو هرگونه تحولی در زمینه 
حل شدن مسائل هسته ای را احساس کند، بیش از اینکه آن 
موضوع را واقعی بداند یا خیر شروع به جعل اخبار دروغ و پرونده 
سازی های جعلی می کند تا موجی از تبلیغات منفی روی 
تحولات نشسته و بتواند اثر منفی روی تحولات بگذارد. در حال 
حاضر نیز در شرایطی قرار گرفته ایم که رژیم صهیونیستی قصد 
دارد  در برابر هر گونه تحولی در پرونده هسته ای سنگ اندازی 
کند. خوشبختانه به نظر می رسد هم آمریکایی ها و هم آژانس 
انرژی اتمی به این واقعیت ها در مورد اسرائیل پی برده اند و 
گروسی اخیرا در ارتباط با اظهار نظر مقامات صهیونیستی 
اعلام کرده آژانس استانداردهای خود را در ارتباط با ایران  دارد 
و با توجه به درخواست های نتانیاهو در مورد پرونده هسته ای 
ایران اقدام نمی کند. با این سخنان در حقیقت مهری بر جعلی 
بودن اتهامات رژیم صهیونیستی زده شد که این  خود گامی 
به جلوست. رژیم صهیونیستی همواره با فرافکنی به زیست 
جعلی خود ادامه داده است. در حالی که بسیاری از نهادهای 
سیاسی و افکار عمومی به این نتیجه رسیده اند که نباید به 
صهیونیست ها اعتماد کرد .این سوال به وجود می آید که آیا 
صهیونیست ها می توانند بر روند بازگشت به برجام اثر بگذارند 
یا نه که باید برای پاسخ به این سوال به شرایط داخلی آمریکا 
توجه کرد چرا که آمریکایی ها به علت انتخابات بسیار حساسی 
که پیش رو دارند نیازمند آن هستند که برجام را به نتایجی ولو 
موقت برسانند تا بتوانند از آن در انتخابات به نفع خود استفاده 
کنند. چرا که موضوع برجام و انرژی هسته ای ایران در محافل  
سیاسی و تبلیغی آمریکا مساله مهمی است و سیاستمداران و 
مردم آمریکا به آن توجه دارند. لذا حزب دموکرات آمریکا فصلی 
جدید را در ارتباط با پرونده هسته ای ایران باز کرده اند. تا بتوانند 
از این طریق یک دستاورد مثبت را در آستانه انتخابات ریاست 

جمهوری به نفع بایدن  ایجاد کنند.

 تلاش پوچ تل آویو علیه برجام 
یادداشت

 دیدار کارکنان صنعت هسته ای 
با مقام معظم رهبری

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی از دیدار کارکنان صنعت  هسته ای 
کشور با مقام معظم رهبری طی روزهای آتی 
و نیز برپایی نمایشگاه آخرین دستاوردهای 
عرصه فناوری هسته ای در حسینیه امام 
خمینی)ره( خبر داد. محمد اسلامی گفت: 
خوشبختانه در دهه های گذشته با نگاه ژرف 
اندیش و حمایت های مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( از فناوری های نوین هسته ای، 
شاهد حرکتی شتابان و سرعتی فزاینده در 
پیشرفت سرفصل های گوناگون فناوری 
هسته ای بوده ایم و اکنون این حمایت ها، 
مسیر صنعتی سازی یافته ها و پژوهش های 
دانشمندان هسته ای کشور را هموار ساخته 

است. 

  صدور معافیت سربازی 
برای ۱۱۰ محقق ایرانی 

معاون توسعه روابط علمی و سرمایه انسانی 
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری 
معاونت علمی ریاست جمهوری گفت: بیش 
از ۱۱۰ نفر از برترین متخصصان و کارآفرینان 
ایرانی شاغل در خارج ازکشور از خدمت 
سربازی معاف شدند. علی حسینی درباره 
برنامه همکاری با متخصصان و کارآفرینان 
ایرانی خارج از کشور، گفت: ذیل این برنامه 
تلاش می کنیم تا با استفاده از تجربیات و 
تعامل با متخصصان و کارآفرینان برتر، ایده 
و نقطه نظرات آنها را دریافت و با همفکری 
صاحب نظران؛ راهکارهای بهتر و مؤثرتری را 
برای خدمت، تعامل و حمایت از جامعه هدف 

این برنامه تعریف کنیم. 

 موافق جدایی 
وزارت بازرگانی هستم

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی ضمن موافقت با 
جدایی وزارت بازرگانی از وزارتخانه صنعت، 
معدن و تجارت گفت: چالش جدی امروز، 
معیشت و تنظیم بازار است که هرچه حوزه 
مدیریتی در این زمینه ها محدودتر و مدیریت 
تخصصی متولی امر باشد، بهتر می توان بر 
تنظیم بازار مدیریت کرد. روح ا... عباسپور 
که نمایندگی مردم بوئین زهرا در مجلس 
شورای اسلامی را نیز بر عهده دارد در مطلبی 
در صفحه شخصی توئیترش نوشت: جدایی 
»وزارت بازرگانی« از »صمت« موافقین و 
مخالفین جدی در مجلس دارد. بنده موافق 
جدایی این دو وزارتخانه هستم. چالش جدی 
امروز، معیشت و تنظیم بازار است که هرچه 
حوزه مدیریتی در این زمینه ها کوچک تر و 
محدودتر باشد و مدیریت تخصصی متولی 
امر باشد، بهتر می توان بر تنظیم بازار مدیریت 

داشت.«

  تاکید رهبری بر »امید«
 بر اساس شناخت فرصت هاست

دبیر شورای نگهبان گفت: تاکید مقام 
معظم رهبری بر تقویت »ایمان« و »امید«، 
چاره اندیشی یک رهبر الهی برای جامعه 
اسلامی و برخاسته از شناخت کامل ایشان 
از فرصت ها و تهدیدهای پیش  رو است. احمد 
جنتی از حضور باشکوه و مومنانه مردم در 
مراسم سی و چهارمین سالگرد ارتحال امام 
 خمینی)ره( تشکر کرد و بیان داشت: حضور 
آگاهانه مردم تجدید عهد با امام راحل و اعلام 
ایستادگی در راه روشنی است که ایشان پیش 
روی امت اسلام گذاشتند. وی در این رابطه 
افزود: این حضور همچنین نشان می دهد 
که اقدامات دشمنان برای تحریف و تخریب 
شخصیت امام خمینی)ره( شکست خورده 
است و این وعده خداوند است که مدافع اهل 
ایمان بوده و از مومنین دفاع می کند. جنتی 
در خصوص سخنان مقام معظم رهبری 
در مراسم سالگرد ارتحال بنیانگذار کبیر 
انقلاب اسلامی نیز گفت: تاکید ایشان بر 
تقویت »ایمان« و »امید«، چاره اندیشی یک 
رهبر الهی برای جامعه اسلامی و برخاسته از 
شناخت کامل ایشان از فرصت ها و تهدیدهای 

پیش رو است. 

  ایران به همکاری با آژانس 
ادامه می دهد

یک تحلیلگر مسائل بین الملل با اشاره به 
همکاری های فنی و نظارتی ایران با آژانس 
در حالی که برخی کارشناسان معتقدند این 
همکاری ها بدون توافق سیاسی بر سر برجام 
نمی تواند دوام یابد اظهار داشت: هر دو طرف 
ایران و آژانس یک حرکت تاکتیکی انجام 
دادند؛ ایران نمی خواهد پرونده اش به شورای 
امنیت برود و مکانیسم ماشه فعال شود چرا 
که گزارش آژانس در فعال شدن مکانیسم 
ماشه بسیار مهم است و تلاش دارد شرایط از 
کنترل خارج نشود. رحمان قهرمان پور گفت: 
در مقابل غرب دنبال این است که ارزیابی 
خود را ولو غیرکامل درباره ابعاد فنی برنامه 
هسته ای ایران ارتقا دهد تا ببیند آیا شرایط 
فنی برای توافق جدید آماده هست یا نه؟ این 
هدف مشترک، دو طرف را به سمت همکاری 

محدود سوق داده است. 

           احمد دستمالچیان
 سفیر اسبق ایران در لبنان

ایران؛ چالش چهارم آمریکا  
 ادامه از صفحه یک /  یک سمت دیگر ماجرا این است 
که رژیم صهیونیســتی هم این موضوع را به معنای شکست 
سیاست مقابله با ایران هســته ای می داند و معتقد است که 
ایران حتی اگر سیاســت فریز را هم بپذیــرد حداکثر چند 
هفته با بمب هســته ای فاصله دارد، لذا صهیونیست ها ادعا 
می کنند که این موضوع به شــدت نگران کننده است و این 
چالشی است که بین آمریکا و صهیونیست ها شکل گرفته که 
آمریکایی ها حاضر نشدند خودشــان را درگیر این چالش ها 
کنند. در این شرایط اتفاقی که می افتد آن است که به هیچ 
وجه امکان احیای برجام دیگر وجود ندارد. یعنی به عبارتی 
برجام منقضی شده است فلذا آنچه به برجام ربط دارد فقط 
در حوزه ای اســت که توضیح دادم و این حــوزه هم مگر در 
شــرایطی ایرانی ها بپذیرند که بخش عمده و تاثیرگذاری از 
تحریم ها برداشته شود وگرنه تا جلسات شورای حکام آینده 
چالش های قابل پیش بینی خواهیم داشت. قسمت دیگری 
که وجود دارد به نوع رابطه ایران و آژانس برمی گردد و کسانی 
مثل آقای ظریف اعلام کردند همین که ایران اجازه بازرسی 
به آژانس داده، یعنی کار بدون مابه ازاست ولی در طرف مقابل 
توجیه دولت این است که ســعی می کند با یک نهاد رسمی 
بین المللی به عنوان نهادی که نشان دهد ایران به دنبال تنش 
نیســت، ارتباط برقرار کند که در جای خودش قابل بررسی 
است و تفســیری جدا می طلبد. منتها الان چه اتفاقی بین 
ایران و آمریــکا به صورت فعال دارد شــکل می گیرد؟ متن 
فعالی که وجــود دارد مذاکرات مربوط بــه آزادی زندانیان 
آمریکایی اســت. یعنی تقریبا بخش اعظــم مذاکراتی که 
ایرانی ها با آمریکایی ها داشتند چه باواسطه چه بی واسطه، 
چه مخفی چه آشکار، چه در عمان چه در واشنگتن، مربوط 
به آزادی یکسری آمریکایی های دوتابعیتی در تهران در ازای 
دسترسی تهران به منابع مسدودشده اســت که به اشتباه 
خیلی ها این موضــوع را تحت عنوان مذاکرات هســته ای 
مطرح کردند در صورتی که معتقــدم برجام بماهوی برجام 
دیگر در دستور کار نیست و می شود گفت فقط بحث آزادی 
زندانیان در مقابل دسترسی ایران به منابع خودش فعلا در 

جریان است. 

خبــــر
  برنامه هفتم توسعه یکشنبه  

 به مجلس می رود
معاون پارلمانی رئیس جمهور از ارائه برنامه هفتم توسعه 
با حضور رئیس جمهور در مجلس خبر داد. محمد حسینی 
در حاشیه جلسه دیروز هیات دولت در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد: برنامه هفتم توسعه ان شاءا... یکشنبه با حضور 
رئیس جمهوری تقدیم مجلس می شود. وی افزود: بعد هم 
اعلام وصول معرفی وزیر پیشنهادی صنعت و معدن و تجارت 
را خواهیم داشت. امیدواریم که وزیر جهادی کشاورزی هم 

هرچه زودتر معرفی شود. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور با 
اشاره به تغییر ساعت کار ادارات، 
در  عمومی  افکار  اقناع سازی 
خصوص اهداف و ثمرات این تصمیم 
را امری مهم و موثر در همراهی 
مردم با اجرای آن دانست. سید 
ابراهیم رئیسی در جلسه صبح روز 
چهارشنبه هیأت دولت، با اشاره به 
بیانات رهبر انقلاب در مراسم سالگرد 
ارتحال حضرت امام خمینی)ره( 
در تحلیل »مسئله انقلاب اسلامی 
کشور«،  امروز  ضرورت های  و 
»ایمان و امید« را دو مؤلفه مهم 
در قدرت آفرینی دانست و گفت: 
وظیفه ارکان حاکمیت از جمله 
دولت این است که با تصمیمات 
و اقدامات به موقع و سنجیده در 
اداره امور کشور، به ویژه در زمینه 
به  مردم،  زندگی  گره  گشودن 

جامعه امید دهند. رئیس جمهور 
همچنین با اشاره به تغییر ساعت 
کار ادارات، اقناع سازی افکار عمومی 
در خصوص اهداف و ثمرات این 
تصمیم را امری مهم و موثر در 
همراهی مردم با اجرای آن دانست. 
رئیسی در ادامه با اشاره به گزارش 
وزیر امور خارجه در خصوص آخرین 
توافق نامه های  اجرای  وضعیت 

جمهوری اسلامی با دیگر کشورها، 
لزوم فعال تر شدن کمیسیون های 
مشترک به منظور پیگیری و به 
ثمر رسیدن این توافقات را مورد 
تأکید قرار داد. رئیسی با تبریک 
هفته محیط زیست و قدردانی از 
زحمات و تلاش های محیط بانان 
در  محیط زیست  جایگاه  کشور، 
قانون را با اهمیت توصیف و بر 

ضرورت اتخاذ تصمیمات لازم برای 
سازگاری ملاحظات محیط زیستی 
و برنامه های توسعه ای کشور تاکید 
با  همچنین  رئیس جمهور  کرد. 
تبریک قهرمانی و افتخارآفرینی 
ورزشکاران به ویژه بانوان ورزشکار 
در ماه های اخیر که پرچم جمهوری 
ایران را در رقابت های  اسلامی 
جهانی به اهتزاز درآوردند، از وزیر 
قدردانی  ضمن  خواست  ورزش 
زمینه  مدال آور،  ورزشکاران  از 
و امکانات لازم برای تداوم هر چه 
بیشتر افتخار آفرینی ها را فراهم 
کند. ارائه گزارش از لایحه دو فوریتی 
اساسنامه سازمان توسعه سواحل 
مکران و تاکید رئیس جمهور بر کار 
جهادی برای توسعه جهشی منطقه 
مکران از دیگر موارد مطرح شده در 

جلسه دیروز هیات دولت بود. 

رئیس جمهور: 

همه ارکان حاکمیت با گشودن گره ها به جامعه امید دهند
سفر رئیس جمهور

به آذربایجان شرقی 

  معاون اجرایی رئیس جمهور 
هفته  آخر  سفر  درخصوص 
رئیس جمهور به آذربایجان شرقی 
صبح  رئیس جمهور  آقای  گفت: 
پنجشنبه ۱۸ خرداد ماه طی سفری 
دو روزه به همراه اعضای محترم 
دولت مهمان مردم عزیز استان 
بود.  خواهند  شرقی  آذربایجان 
در این سفر برنامه های فرهنگی، 
عنوان  به  اقتصادی  و  اجتماعی 
برنامه های محوری در نظر گرفته 
شده و البته برنامه های دیگر از جمله 
دیدار با مردم شریف شهر تبریز و 
مردم عزیز شهرستان  چاراویماق 
برنامه ها  در  شرقی  آذربایجان 
خواهد بود. محسن منصوری افزود: 
در طول سفر پروژه های بسیار مهمی 
به افتتاح و بهره برداری می رسد، 
یکی از آن پروژه های بسیار مهم که 
از سال ۷۹ فرآیند اجرای کار آغاز 
شده بود راه آهن میانه- بستان آباد 
به تبریز است، برای تکمیل این 
راه آهن در حوزه بستان آباد به تبریز 
حدود ۴ هزار میلیارد تومان هزینه 

شده است. 

  آرمان ملی: سخنگوی دستگاه قضا اظهار 
داشت: امروز قوه قضائیه معتقد است در داخل 
کشور و میان مسئولان و آحاد جامعه جبهه واحد 
تشکیل شده تا با به کارگیری مدیریت انقلابی، 
اعتمادزدایی دشمن را سد کند. ما معتقدیم 
که پنجه افکندن در برابر فساد و خشکاندن 
ریشه های فساد در جامعه می تواند به امید افزایی 
و ارتقای اعتماد عمومی مردم منجر شود. ما 
معتقدیم تحقق عدالت می تواند امید را در جامعه 
به نسل جدید تسری دهد. مسعود ستایشی گفت: 
روند برخورد جمهوری اسلامی ایران با محکومان 
و متهمان صبورانه، مهربانانه و مطابق با حقوق 
بشر بوده است و برخلاف دروغ های رسانه ای است 
که انواع شکنجه ها را در قلب اروپا نمی بینند اما در 
صدد شایعه پراکنی درباره زندانیان داخل ایران 
هستند. وی افزود: چه مرگی برای جوامع مدعی 

حقوق بشر مستولی شده است که انسانی بیش 
از هزار روز در زندان انفرادی بدون دسترسی به 
حقوق زندانی و انسانی محدود شود و در این 
حال صدایی از مراجع مدعی بلند نمی شود و 
باید پرسید چرا پس از ماجرای تأسف وار برای 
حمید نوری جوامع اروپایی سکوت کرده اند.حق 
مظلوم گرفتنی است و ان شاءا... به زودی زود 
شاهد آزادی حمید نوری و سایر زندانیان خواهیم 
بود. سخنگوی قوه قضائیه درباره آخرین وضعیت 
پرونده سرقت از صندوق امانات بانک ملی بیان 
کرد: این پرونده واجد حساسیت خاصی است. 
محتویات این پرونده ۱۴ هزار صفحه است . ۲۸ 
متهم دارد و اتهام آنها مشارکت در سرقت حدی 
و تخریب اموال دولتی و تحصیل مال نامشروع و 
پولشویی است. وی افزود: حدود ۴۰۰ میلیارد 
تومان به نرخ امروز از متهمان مسترد و تحویل 

شکات )مالباختگان( پرونده شده است و حدود 
۳۰۰ میلیارد در حال بررسی و بازگرداندن به 
مالباختگان است. همه متهمان برای اخذ آخرین 
دفاع احضار شدند و بازپرس محترم که دیروز 
با ایشان صحبت داشتم گفت چندین روز است 
در حال رسیدگی به این پرونده خاص است و 
انشاءا... در ایام آتی از باب کشف و پاسخگویی 
به بزه دیدگان اخبار خوب و مثبتی را داریم. 
سخنگوی قوه قضائیه درباره ترک فعل مسئولان 
در حوزه عفاف و حجاب گفت: بر اساس آخرین 
اطلاعات لایحه مربوط به ترک فعل تدوین شده 
است و به زودی تقدیم به دولت خواهد شد تا با 
تمسک به مقررات قانونی دقیق تر و روشن تر به 
موضوع ترک فعل بپردازیم و هرکجا دستگاه ها 
از انجام وظایف و تکالیف قانونی خود سرباز زنند 

تذکر قانونی داده ایم. 

سخنگوی قوه قضائیه مطرح کرد:

آخرین وضعیت پرونده سرقت از صندوق امانات بانک ملی

ناگفته های محمدجواد ظریف از برجام

اسمش را نیاور خودش را بیاور
ظریف: ما دو سال است کاره ای نیستیم هنوز دوستان به دنبال همان برجام هستند

 مسئولان سریع تر
 اقدام کنند 

  تصویب لایحه مکران
 در هیات دولت 

 یک نماینده اسبق مجلس بیان 
کرد: درصدی از مردم از شرایط فعلی 
ناراضی هستند و شرایط به گونه ای 
است که اگر بخواهند همین انتخابات 
را هم مانند سابق برگزار کنند، چندان 
اشتیاقی در مردم برای حضور وجود 
نخواهد داشت. حجت الاسلام حسین 
انصاری راد اظهار کرد: اگر با همان 
شرایط گذشته بخواهند انتخابات 
را برگزار کنند، شرایط نه چندان 
مساعدی درست می کنند. وی افزود: 
در کشور ما انسان های درست و 
کارشناس کم نیستند. بار این مملکت 
را باید روی دوش خود مردم، خصوصا 
کارشناسان و دانشمندان گذاشت. 
انصاری راد تصریح کرد: اگر مسئولان 
زودتر اقدام کنند می توانند با هزینه 
کمتر یا اصلا بدون هزینه، به تدریج 
کشور را در مدار خودش قرار دهند 

شرایط بهتر خواهد شد. 

کرد:  اظهار  دولت  سخنگوی 
خوب  بسیار  مصوبات  از  یکی 
دولت، تصویب لایحه اساسنامه 
منطقه مکران بود. سال ها بود که 
را مکلف کرده  قانونگذار دولت 
بود که این لایحه را تقدیم مجلس 
کند اما در ادوار مختلف این لایحه 
این  اما دولت  بود  مانده  معطل 
لایحه را تصویب کرد. براساس این 
لایحه تمامی اختیارات لازم برای 
توسعه مکران به خود سازمانی 
که در آنجا مستقر می شود، اعطا 
می گردد. پیشنهاد شده است که 
همه امکانات، اموال و دارایی های 
دستگاه های اجرایی منطقه مکران 
به سازمانی که آنجا مستقر می شود، 
داده شود البته استثناهای محدودی 
مثل حوزه دفاعی یا خارجه وجود 
دارد. این لایحه تحول شگرفی در 
نظام حکمرانی ما می تواند باشد. 
علی بهادری جهرمی افزود: دولت 
لایحه ای به پیشنهاد معاونت حقوقی 
تصویب کرد تا از اتباع حقیقی و 
حقوقی ایرانی در برابر تحریم های 
انجام  آنها  علیه  که  ظالمانه ای 

می شود حمایت شود. 

  آرمان ملی- حمید شجاعی: پرونده 
هسته ای ایران ماجرایی است که بسیاری از 
چند و چون و آن اطلاع دارند. اینکه از کجا 
آغاز شد؛ موضع دولت های مختلف نسبت به 
این پرونده چه بود و اساسا مذاکرات از چه 
زمانی آغاز شد و در نهایت کدام دولت، در چه 
تاریخی و توسط چه کسانی توانست مذاکرات 
را به نتیجه برساند و توافق منعقد کند. با این 
حال طی این سال ها بوده اند افراد، جریان ها و 
رسانه هایی که نه اعتقادی به مذاکره داشته اند 
و نه تلاش دولت ها برای مذاکره در جهت 
رسیدن به توافقی در راستای منافع ملی را بر 
می تابیدند. با این حال سنگ بنای مذاکرات 
در جهت رسیدن به توافق در پایان دولت دهم 
شکل گرفت و علی اکبر صالحی مذاکرات 
مسقط را با میانجی گری سلطان قابوس به 
پیش برد و همان مذاکرات بعدا سنگ بنایی 
برای مذاکرات اصلی ایران و ۱+5 شد. اما شاید 
بتوان گام اصلی برای مذاکرات هسته ای که 
پس از سال ها به توافق انجامید را با روی کار 
آمدن دولت روحانی و سپردن سکان مذاکرات 
به سیاستمدار برجسته و کارکشته ای چون 
محمدجواد ظریف قلمداد کرد. جایی که ظریف 
با تیمی کارآمد و منسجم توانست پس از دو 
سال مذاکره هدفمند و دقیق با شش قدرت 
برتر جهان نهایتا در ۲۳ تیرماه ۱۳۹۴ توافق 
)برجام( را منعقد کرد که طی آن ثمرات و 
دستاوردهای اقتصادی زیادی عاید کشور 
شد و اگر توافق به همان روال می ماند حتی 
اکنون نیز ایران و سایر طرف ها از مواهب و 
ثمرات آن بهره مند می شدند. اما از همان زمان 
هجمه ها، تخریب ها و افتراها به سوی  ظریف 
و تیم مذاکره کننده روان شد. هر چند که در 
اردیبهشت ۹۷ آمریکا از برجام خارج شد، اما 
در سال های بعد مذاکراتی در جهت احیای 
برجام صورت گرفت که به گفته حسن روحانی 
در آخرین جلسه هیأت دولت اگر به عباس 
عراقچی مسئول هیأت مذاکره کننده ایرانی 
اجازه داده می شد در همان اسفندماه ۹۹ 
مذاکرات به نتیجه می رسید، اما اینگونه نشد 
و از آن زمان تاکنون به رغم مذاکرات بسیار 
توسط دولت جدید با سر تیمی علی باقری هنوز 
برجام به سر انجامی نرسیده است. حال باید دید 
نهایت برجام به کجا خواهد انجامید؛ احیای 
توافق ۲۰۱5 توافق موقت یا توافقی جدید، باید 

منتظر ماند و پایان کار را مشاهده کرد. 
 علاقه داشتم درباره مسائل دیگر 

مذاکره می کردم اما امکانات همین بود
شامگاه سه شنبه ۱6 خرداد بود که وزیر 
امور خارجه پیشین کشورمان با حضور در 
کلاب هاوس اولین گفت وگوی زنده خود پس 

از وزارت را در باب مسائل مختلف به ویژه 
ناگفته های برجام انجام داد. محمدجواد ظریف 
اظهار داشت: تمام مذاکرات و صورت جلسات 
را برای رهبری می فرستادیم. وی گفت: در 
مذاکرات اولین ضربه را از روسیه خوردیم. 
خیلی ها می گویند چرا درباره موارد دیگر 
مذاکره نکردید. در پاسخ باید بگویم سیاست 
علم امکانات است نه علم آرزوها. من علاقه 
داشتم درباره مسائل دیگر مذاکره می کردم اما 
امکانات همین بود. من این انتخاب را نداشتم 
راجع به همه موضوعات مذاکره کنم و فقط 
می توانستم راجع به مسائل هسته ای مذاکره 
کنم. رئیس پیشین دستگاه دیپلماسی بیان 
کرد: برخی از آقایان ادعای سواد دارند. خب 
قطعنامه های سازمان ملل را بخوانند. خانم 
 lift شرمن می گفت که جواد ظریف معنی
را نمی فهمد. زبان سازمان ملل یک زبان 
به خصوص است. هیچ کسی به اندازه من و 
لاوروف در بین وزرا زبان سازمان ملل را بلد 
نیست. ما با غربی ها توافق کرده بودیم که دو 
کلمه در متن برجام به کار نرود. یکی از این ها 
ممنوعیت بود و دیگری ساسپند)تعلیق(. من 
در مجلس گفتم کلمه ساسپنشن نیست و 
این اشتباه از من بود. علتش هم این بود که 
ما دستورالعمل داده بودیم به همه دوستانی 
که داشتند ضمائم برجام رو مذاکره می کردند 
که از برخی عبارات استفاده نشود. ظریف ادامه 
داد: همه برجام و صد درصد آن نظر ما نیست. 
من نگاه برد و باخت به موضوع برجام ندارم. بلکه 
توان در حد توان به نکاتی که ما می خواستیم 
رسیده است. دوستانی گفتند که ظریف برجام 
را نخوانده است. اگر برجام خوب نبود چرا 
ترامپ نتوانست به هیچ بندی استناد کند وقتی 
که می خواست از برجام خارج شود. وی تاکید 
کرد: شهید فخری زاده در موفقیت برجام موثر 

بود و حتی از رئیس جمهور هم نشان گرفت. 
 هدف طائب از گاندو زدن من بود

محمدجواد ظریف در کلاب هاوس گفت: 
برجام یک زنجیری از پای ما باز کرد. قرار 
نبود دویدن به ما یاد بدهد. برجام امیدی 
در مردم ایجاد کرد، اما صداوسیما این امید 
را در مردم از بین برد. گاندو کوچک ترین و 
پرهزینه ترین آن ها بود. وی همچنین اضافه 
کرد: هدف طائب از گاندو زدن من بود؛ فکر 
می کرد من نایاک را تاسیس کرده ام! وزیر 
خارجه سابق ایران اظهار کرد: اگر برجام اینقدر 
خیانتی بدتر از ترکمنچای است چرا آن را دور 
نمی اندازید؟ دفنش کنید این تعفن را. ما دو 
سال است کاره ای نیستیم هنوز دوستان به 
دنبال همان برجام هستند. می گویند یک 
دیوانه ای یک سنگی انداخته در چاه که صد 

عاقل نمی توانند درش بیاورند. اگر اینطور است 
چرا این عاقل های شما همچنان دنبال همان 

برجام هستند؟ 
 اگر می توانید توافق بهتری انجام 

دهید
به  پاسخ  در  پیشین  امور خارجه  وزیر 
پرسش مطرح شده ای که از سوی خبرنگار 
»آرمان ملی« طرح و از سوی مسئولان جلسه 
پرسیده شد در خصوص آینده برجام؛ توافق 
موقت، احیای برجام یا توافقی جدید، اظهار 
کرد: به نظر من که طرفدار برجام هستم و 
معتقدم برجام توافق خوبی بوده امکان رسیدن 
به توافق بهتر از برجام وجود ندارد و اگر برجام 
از بین برود جانشین آن نمی تواند توافقی باشد 
که برخی از خواسته های دیگر غربی ها را در بر 
نداشته باشد. اگر دوستان ما معتقدند که برخی 
از سانتریفیوژها و میزان مواد غنی شده باعث 
می شود دست قوی تر را در مذاکرات داشته 
باشند الحمدا... امروز که به مراتب قوی تر از روز 
شروع برجام هستیم و توجیه آن نیز وجود دارد. 
ظریف گفت: بروند و توافق جدیدی امضا کنند 
و بیشتر از برجام بگیرند. اگر معتقدند توجیه 
کافی هم دارند نه اروپا و نه آمریکا تعهدات خود 
را انجام داده اند و ایران نیز می تواند اسنپ بک 
کامل کند و از ابتدا مذاکرات را انجام دهند. 
البته من توصیه نمی کنم و بعید می دانم که 
یک امکان وجود داشته باشد توافقی بهتر از 
برجام بسته شود. وی افزود: یکی می گفت 
ظریف می تواند به اسکیمو یخ بفروشد، اما من 
می گویم که هیچ کس نمی تواند به اسکیمو 
دوبار یخ بفروشد. من بعید می دانم کسی 
بتواند بدون حل و فصل سایر موضوعاتی که ما 
توانستیم در برجام کنار بگذاریم توافقی صورت 
بگیرد. البته هزینه ای هم برایش دادیم مثلا 5 
سال محدودیت تسلیحاتی را قبول کردیم یا 
هشت سال محدودیت خرید هوش موشکی 
را پذیرفتیم که در اکتبر امسال تمام می شود. 
لذا بعید می دانم دوباره بتوانند توافقی با این 
شرایطی که الان هست به دست بیاورند. اما اگر 
فکر می کنند برجام آنقدر بد است و می شود 
توافق بهتری به دست بیاورند ما برایشان 
دعا می کنیم و اگر هم از ما نظری بخواهند 
نظرمی دهیم اما پیشنهاد من این است که این 

کار را نکنند. 
  واکنش روحانی 

در حین صحبت های محمد جواد ظریف 
در کلاب هاوس در حوزه مسائل پیرامون 
برجام رئیس جمهور پیشین نیز به این اظهارات 
واکنش نشان داد. در کانال تلگرامی حسن 
روحانی رئیس جمهور پیشین آمده: شهادت 
می دهم ظریف، رسول امین نظام بوده و هست. 


